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Ženy lékařky

8.3.2009, 21:45, pořad: 168 hodin

Nora FRIDRICHOVÁ, moderátorka
--------------------
Pozor na pusu si musí dávat i šéf lékařské komory Milan Kubek. Jedním nešikovným výrokem vyvolal téměř válečný
stav v organizaci bílých plášťů, ale i pláštěnek. Milan Kubek si naběhl, když se snažil říct, že za problémy českého
zdravotnictví můžou odchody staré gardy do důchodu, odliv mladých do ciziny, ale i vzrůstající feminizace. Platí tedy
stále, že některé obory jsou jen pro muže? Ptala se Markéta Hýlová.

/ Ukázka /

Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
Radí primář Sova v půlce sedmdesátých let. Na konci února o víc než 3 desetiletí později jako bychom se do doby
doktora z Nemocnice na kraji města opět vrátili.

Milan KUBEK, prezident České lékařské komory /25. 2. 20089/
--------------------
Já nemám nic proti ženám, ale ženy pochopitelně, protože mají dvě role, kromě pracovní musí zvládat rodinu a péči o
děti, tak pochopitelně pracovní nasazení žen nemůže být nikdy srovnatelné s pracovním nasazením mužů.

Milan KUBEK, prezident České lékařské komory
--------------------
Možná že jsem nevolil úplně nejdiplomatičtější slovník, ale prostě já jsem opravdu přesvědčen o tom, že ženy u nás
to mají těžší.

Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
Neobratnost řečníka rozpoutala peklo ve zdravotnictví. Život je totiž otázkou priorit.

Jana HERCOGOVÁ, přednostka Dermatovenerologické kliniky Nemocnice Na Bulovce
--------------------
Vždycky byla pro mě prioritou práce. A jinak to ani nejde. Myslím si, že ten, kdo říká, že může zvládat všechno, to
znamená, že může zvládat rodinu i práci a ještě tedy tu práci dělat na takové úrovni, aby byla srovnatelná se zahraničím,
tak myslím, že takový člověk neříká úplně pravdu. Vždycky musíte něco ošidit.

Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
Slova energické doktorky Jany Hercogové potvrzuje její životopis. Patří mezi špičky nejen českého, ale i světového
kožního lékařství. V pětatřiceti se stala přednostkou kliniky, v pětačtyřiceti nejmladší profesorkou svého oboru široko
daleko.

Jana HERCOGOVÁ, přednostka Dermatovenerologické kliniky Nemocnice Na Bulovce
--------------------
Doufám, že mně to děti nevrátí a že mně to nebudou vyčítat ještě za pár let, protože si myslím, že mít doma rodiče, kteří
jsou nasazení a pracují pro něco, co samozřejmě je dobré, je lepší, než mít někoho, kdo vaří teplé večeře.
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Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
Dilema každé ženy a každého oboru. Stát u plotny, žehlit košile a vodit děti do školy, nebo být ve svém oboru tou nejlepší?

Jana VEDRALOVÁ, patoložka, Fakultní Thomayerova nemocnice
--------------------
Dá se skloubit určitě. V každém oboru se dá skloubit, i v každé profesi se dá skloubit. Musíte ovšem vědět, čemu chcete
dát přednost. A myslím si, že ta rodina přece jenom je trošku důležitější.

Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
Přesto i doktorka Vedralová má za sebou kariéru primářky patologie. Obě dámy s odlišnými prioritami se shodují v
jednom - bez pomoci manžela, babiček, ale i ochotných kolegů by to nešlo. Ženy lékařky stejně jako muži lékaři při cestě
po kariérním žebříčku musí překonat stejné překážky. Úlevy nejsou povoleny.

Jana HERCOGOVÁ, přednostka Dermatovenerologické kliniky Nemocnice Na Bulovce
--------------------
Musí vlastně všechno dohnat. Musí všechny atestace složit úplně stejně a nakonec ženy pracují samozřejmě úplně ve
stejných pozicích, takže já se domnívám, že pracovní nasazení vlastně musí být mnohem větší.

Tomáš ZIMA, děkan, 1. lékařská fakulta UK
--------------------
To povolání vyžaduje, vyžaduje služby, vyžaduje neustálé celoživotní vzdělávání. Já bych řek, že řada žen úspěšně toto
zvládá, ale klade to na ně mnohem větší nároky.

Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
V noci ležet v knihách, ve dne bezchybně zachraňovat životy, do toho prát punčocháče a psát s dětmi úkoly. Platit si
chůvu nebo paní na hlídání z platu nemocničního doktora nelze. A přivýdělek v podobě služeb navíc se do programu
lékařky matky vejde jen výjimečně.

Lenka DOLEŽALOVÁ, primářka ARO, Úrazová nemocnice v Brně
--------------------
Pokud je na pracovišti dostatek lékařů, tak určitě řada žen je ráda, když má úlevy a má těch služeb míň. Jenomže ve
chvíli, kdy je lékařů nedostatek, tak pak už žádné úlevy neplatí a sloužíme stejně jako kolegové.

Jiří HOCH, přednosta, Chirurgická klinika FN Motol
--------------------
Většina z nás chápe své kolegyně jako někoho, kdo přece jenom žádá určitý zvláštní ohled. A máme tendenci být
ochranitelští. Chápeme, že jestliže stůně dítě, jestliže dítě potřebuje nějakou zvláštní péči, že má být vyhověno.

Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
Podle České lékařské komory je v zemi téměř 47 tisíc lékařů. Z toho 26 tisíc žen lékaře. Nejčastěji pracují jako praktické
doktorky. Na rozdíl od minulosti už ale není oboru, kde by ženu pohledal.

/ Ukázka /

Jiří HOCH, přednosta, Chirurgická klinika FN Motol
--------------------
Když se uchází kandidát o chirurgickou práci, tak se z 10 uchazečů nepochybně jedná o 8 žen či dívek. A o tom, že
někdy chtějí být matkami, anebo že se chtějí věnovat své "ženské úloze" v životě, nepadne ani slovo.

Tomáš ZIMA, děkan, 1. lékařská fakulta UK
--------------------
Vás zajímá samozřejmě, jestli je student vzdělaný, šikovný a úspěšně absolvuje a ne, jestli je žena či muž.

Markéta HÝLOVÁ, redaktorka
--------------------
Absolventů medicíny ročně ubývá. Zatímco v roce 2003 si diplom převzalo přes 870 nových lékařů, o 4 roky později jich
vysokou školu opustilo o 8 desítek míň. Navíc mnozí mladí doktoři doma štěstí nehledají a míří do nemocnic na západ
Evropy. Bez žen lékařek se tak české zdravotnictví v žádném případě neobejde.


